
Surhetsforhold og egnete
tiltak for å bevare 

fiskebestandene i Æneselva
i Kvinnherad kommune

Atle Kambestad

Rapport nr. 131, september 1994.



2

RAPPORTENS TITTEL:

Surhesforhold og egnete tiltak for å bevare fiskebestandene i Æneselva i Kvinnherad
kommune

FORFATTER:

Cand.scient. Atle Kambestad

OPPDRAGSGIVER:

Enes elveeigarlag

OPPDRAGET GITT: ARBEIDET UTFØRT: RAPPORT DATO:

Høst 1993 Høst 1993 - september 1994 30.september 1994

RAPPORT NR: ANTALL SIDER: ISBN NR:

131 18 ISBN 82-7658-037-8

SAMMENDRAG:

Fangstene av sjøaure og laks i Æneselva var i 1993 blant de laveste i manns minne. Dette skyldes
høyst sannsynlig fiskedøden som ble oppdaget i forbindelse med sjøsaltpåvirkning på ettervinteren
1993. Æneselva har lav bufferkapasitet, og får derfor hyppig pH-verdier helt ned mot 5,0. Dessuten har
de anadrome fiskebestandene i Æneselva vært sterkt angrepet av lakselus de senere år. 
Undersøkelser i 1994 viser at det er høye tettheter av ungfisk av aure fortsatt i elven, men at det finnes
lite eller ikke laksunger i det hele tatt. For å opprettholde en laksebestand og høy produksjon av
sjøaure i Æneselva, fordres det at den fullkalkes. For å få dette til må en bygge vei flere kilometer
oppover i det foreslåtte landskapsvernområdet i Ænesdalen, og finne tekniske løsninger for drift av
kalkdoserer. Eneste alternativ for laks er å sette ut laksesmolt. For å bedre bestanden av sjøaure er
det mest aktuelle tiltaket å ta i bruk elvestrekningen ovenfor Hestabotn som oppvekstområde.
Utviklingen i fiskebestanden og vannkvaliteten bør overvåkes slik at behov for ytterligere tiltak kan
vurderes kontinuerlig.
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FORORD
Rådgivende Biologer har på oppdrag fra Ænes elveeigarlag utført en undersøkelse av surhetsforholdene
og status for de anadrome fiskebestandene i Æneselva. Bakgrunn for undersøkelsen er at det har vært
betydelig nedgang i fangstene i elven de siste årene, og at det er mye som tyder på at forsuringen er sterkt
fremskreden. En ønsket å få utredet behov og muligheter for å bevare og eventuelt styrke bestandene av
laks og sjøaure i elven.

Undersøkelsene har bestått av innsamling av tilgjengelige opplysninger om fiskebestandene i vassdraget,
vannanalyser over en periode på ett år, gytefisktellinger og elektrofiske etter småfisk en rekke steder i
vassdraget.

Undersøkelsene har vært gjennomført i samarbeid med Frode Olderkjær i Sportsfiskaren, Kvinnherad,
og Leif Sverre og Erling Enes i Ænes elveeigarlag. Olderkjær har på frivillig basis lagt ned et stort arbeid
i gytefisktellinger, befaring av sidebekker og en del av vannprøveinnsamlingen. Han deltok også under
en del av elektrofisket. Leif Sverre Enes har foretatt en del av innsamlingen og forsendelsen av
vannprøver. Erling Enes har tilrettelagt data om fiskekortsalg. De fleste vannanalysene har ved stor
velvillighet vært gjennomført av Næringsmiddelkontrollen i Kvinnherad kommune. Hordaland
Fylkeslaboratorium har foretatt utvidet analyse av en vannprøve. Rådgivende Biologer ønsker å takke alle
for et meget godt samarbeid.

Vi ønsker også å takke Bjørn Barlaup ved Zoologisk institutt, Universitetet i Bergen, for velvillig
koordinering og tilretteleggelse av data ved deres elektrofiske i Æneselva i mai 1994 i forbindelse med
et feltkurs for studenter. En takk også til Øystein Skaala ved Havforskningsinstituttet i Bergen for
fremskaffelse av data fra hans undersøkelser i vassdraget i 1982 og 1983.

Rådgivende Biologer takker Ænes elveeigarlag for oppdraget.
Bergen, 11. desember 2003.

INNHOLDSFORTEGNELSE  
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SAMMENDRAG OG KONKLUSJONER
Rådgivende Biologer har på oppdrag fra Ænes elveeigarlag undersøkt status for de anadrome
fiskebestandene i Æneselva, og utredet muligheter for tiltak. Æneselva regnes som det viktigste
vassdraget med anadrom fisk i Kvinnherad. Det fiskes mellom 800 og 900 stangdøgn i elven pr. år.
Nedbørsfeltet er 49,6 km2, og middelvannføringen 4,7 m3/s. Elven er laks- og sjøaureførende ca. 8 km.

Elven har først og fremst vært regnet som et sjøaurevassdrag, men etter at det ble satt ut en del laks der,
siste gang på 1970-tallet, og etter at oppdrettslaks har blitt vanlig i elven, har det vært fanget nesten like
mye laks som sjøaure. Innrapportert fangst har variert mye, men lå på 1980-tallet mellom 100 og 200 kg.
pr. år. Dette regnes som betydelig underrapportering. Enkelte år på 1950- og 1970-tallet ble det registrert
oppfisket kvantum på over et halvt tonn.

På ettervinteren 1993 ble det observert en god del døde gytefisk i elven, og det året var fangstene blant
de laveste i manns minne. Dødeligheten opptrådte etter en periode med mye uvær og betydelig
sjøsaltpåvirkning på Vestlandet, da det ble observert fiskedød i en rekke forsurete vassdrag. Det er derfor
sannsynlig at dødeligheten skyldes sursjokk. En lignende episode med høy dødelighet ble observert tidlig
på 1980-tallet.

Surheten i Æneselva svinger mye, -vanligvis mellom pH 5,1 og 6,5, og det er indikasjoner på at det har
forekommet verdier godt under 5,0. Dette tilsier at det ikke er levelige forhold for lakseunger i vassdraget,
og at auren i perioder kan være truet. Laksebestanden er antagelig utdøende, ettersom det ikke ble funnet
lakseunger ved noen av de undersøkte vassdragsdelene i 1994.

Sjøaurebestanden synes ikke å være umiddelbart truet, ettersom det ble funnet tettheter av aureunger
mellom 25 og 30 pr. 100 m2 ved elektrofiske flere steder i elven i 1994. Bestanden av fiskbar gytefisk er
imidlertid betydelig redusert. Dette skyldes antagelig både sursjokket i 1993, og betydelig lakselusangrep
de senere år. Det synes imidlertid å være tilstrekkelig gytefisk til å oppfylle elvens potensiale for
produksjon av sjøauresmolt. Bestanden har derfor neppe vært overbeskattet.

For å opprettholde en laksebestand og høy produksjon av sjøaure i Æneselva, fordres det at den
fullkalkes. Dette forutsetter etablering av kalkdoserer med stor silo, og vei minst en kilometer ovenfor
sætrene, og helst helt til Hestabotn. Det er dugnadsvilje innen elveeierlaget til å bygge en slik vei, men
det må i tilfelle søkes om dispensasjon fra den båndleggelse som er i dette området som følge av plan
om opprettelse av landskapsvernområde i Ænesdalen. Det må dessuten utarbeides tekniske løsninger
for drift av kalkdoserer. Denne må muligens drives uten strømtilførsel, på grunn av store kostnader med
fremføring av strøm. Kalken må antagelig fraktes i storsekker på traktor, ettersom det ikke er realistisk å
få bygget vei med høyt nok akseltrykk for tankbiler. Selve kalkkostnadene ville imidlertid ikke beløpe seg
til mer enn ca. 250.000 kr. i året.

Alternativ til fullkalking er utlegging av skjellsand i sideløp eller sidebekker, men dette har mindre hensikt
så lenge det opprettholdes høye tettheter av yngel i elven. Dersom en ønsker å øke laksefangstene i
vassdraget, er eneste alternativ å sette ut laksesmolt. Disse må produseres av en nærliggende bestand
dersom laksen i Æneselva viser seg å være utdødd.

Andre aktuelle tiltak for å øke produksjonen av fisk i elven, er å fjerne vandringshinderet ved Hestabotn
slik at sjøaure kan gyte også lenger oppe i elven, eller en kan sette ut yngel av sjøaure i det området. Det
kan også bli nødvendig å begrense fisket noe i perioder med spesielt liten gytebestand av sjøaure. Både
vannkvaliteten og utviklingen i gyte- og ungfiskbestanden bør overvåkes, slik at behov for tiltak kan
oppdages på et tidlig tidspunkt. 
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VASSDRAGSBESKRIVELSE
Æneselva regnes som viktigste laksevassdrag i Kvinnherad kommune. Vassdraget munner ut i
Hardangerfjorden ved innløpet til Maurangerfjorden (M711-kartblad nr. 1215 II). Nedbørfeltet er 49,6 km2,
og øverste del har avrenning fra Folgefonna. Den spesifikke avrenningen i nedbørfeltet er i gjennomsnitt
95 l/s/km2 (NVE 1987). Middelvannføringen i Æneselva er derfor 4,7 m3/s, og de årlige vannmengdene
omlag 150 millioner m3. Vass-
draget er rundt 20 km langt,
hvorav ca. 8 km, opptil Hesta-
botnen (figur 1), er laks- og
sjøaureførende. Det er ingen
innsjøer i den anadrome
sonen, og lavestliggende inn-
sjø er Vatnastølsvatnet (figur
1), 395 moh., som har ca. 0,15
km2 overflateareal og et
nedbørfelt på 26 km2.

Æneselva er bratt og stri de
nederste 2,5 kilometerne, og
elvebunnen består hoved-
sakelig av store rullestener.
Ovenfor dette er det et flatt
parti på 2,5 kilometer med
markante meandersvinger.
Substratet er der hovedsakelig
sand. Denne delen av elven er
særpreget, og er en av
årsakene til at Ænesdalen
omtales som verneverdig og er
mye brukt som turområde.
Elven er varig vernet mot
kraftutbygging, og det fore-
ligger planer om å etablere et
landskapsvernområde i Ænes-
dalen, som vil bli en randsone
for den påtenkte Folgefonnen
nasjonalpark. De øverste tre
kilometerne av den anadrome
sonen er middels bratt og
kulpete, og substratet består av
grov grus og rullestener.
                            

                         Figur 1. Kart over
Ænesvassdraget. Grensen for
nedbørsfeltet er merket med stiplet
strek.
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SJØAURE LAKS

FISKEBESTANDENE I ÆNESELVA

Æneselva har vært en rik sjøaureelv, men på grunn av mangelfull fangsregistrering har innrapportert
sjøaurefangst i snitt vært kun rundt 100 kg. pr. år (figur 2). Det har også vært en liten laksestamme i elven
opprinnelig. Denne ble styrket med utsettinger noen ganger i 1970-årene, og har frem til 1992 gitt et
registrert utbytte av stangfiske på ca. 100 kg pr. år (figur 2). Reell fangst antas for Æneselva å være mer
enn dobbelt av det som har inngått i den offisielle fangsstatistikk. 

FIGUR 2. Innrapportert fangst av
laks og sjøaure i Æneselva fra
1945 til 1993. Kilde:
Fylkesmannen i Hordaland,
Miljøvernavdelingen.
Inntil 1968 er fangsttallene samlet
for laks og sjøaure. For årene fra
1989 til 1992 er det ikke offentlig
statistikk fra Æneselva, men det
var relativt gode fangstår. 

Fangsten av vill laks i Æneselva har gått betydelig tilbake etter 1991, og i 1992 og 1993 ble det
sannsynligvis ikke fanget mer enn toppen fem individer pr. år av denne stammen. I 1994 har det vært noe
bedre, med fangst av anslagsvis 10 - 20 vill-laks. Oppdrettslaks forekommer imidlertid i relativt store
mengder i elvens nederste deler fra slutten av juli og langt utover høsten, og utgjør sannsynligvis mer enn
tre fjerdedeler av den innrapporterte fangsten av laks de siste tre - fire sesongene.

Laksestammen i Æneselva er sannsynligvis nå svært liten eller utdøende. Ved omfattende elektrofiske
på en rekke steder langs hele den anadrome sonen i vassdraget sommeren 1994 ble det ikke fanget en
eneste laks, og høsten 1993 ble det kun observert 2 - 3 laks i elven.

Størstedelen av laksen i Æneselva har vendt tilbake etter ett år i sjøen, som slanke smålaks. Et uvanlig
trekk ved de anadrome bestandene i Æneselva er at hovedtyngden av sjøauren vandrer opp før laksen
b e g y n n e r  å  k o m m e  i  e l v e n .

Ved merkeforsøk i 1982 ble det funnet ut at sjøauren fra Æneselva benytter store deler av
Hardangerfjorden ved næringsvandringen til sjøen, fra vest for Halsnøy til øst for Kvamsøy (Skaala pers.
med.), og at dette området i stor grad overlapper med det området sjøauren fra Melselva i Rosendal
benytter, selv om de to stammene er genetisk forskjellige (Skaala 1984). Melselva ligger omlag 15
k i l o m e t e r  l e n g e r  u t e  i  f j o r d e n .
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Sjøaurefisket i Æneselva har stort sett vært meget godt helt frem til og med sesongen 1992. På
ettervinteren 1993 ble det observert en del død, stor fisk i elven. Denne episoden sammenfaller i tid med
den sjøsaltpåvirkningen som rammet mange vassdrag på Vestlandet, og som antas å ha vært årsaken
til den betydelige fiskedød som ble observert en del steder. Sesongen 1993 ga den dårligste fangsten i
manns minne i Æneselva, tatt i betraktning antall solgte fiskekort. 

Det har imidlertid vært observert slik fiskedød tidligere i Æneselva. Omtrent i 1982 ble det funnet
betydelige mengder død fisk av alle årsklasser, -både småfisk og tilbakevandrete gytefisk (Øystein Skaala,
pers.med.).

Foruten surhet, har lakselus vært en vesentlig plage for sjøaurebestanden i Æneselva og de andre
vassdragene i denne kommunen. Det har ikke vært gjennomført storstilt systematisk registrering av
lakselusskader, men Rådgivende Biologer foretok en enkel undersøkelse i løpet av første uke av juli i
1991. Det ble da fanget 13 sjøaurer mellom 0,6 og 2,4 kg i osen av Æneselva. Disse hadde i snitt 43
lakselus hver, men noen av dem hadde mer enn 200. Kun voksne lakselus ble registrert. De fleste hadde
betydelige skader fra lusangrepet. Det ble også observert en del sterkt lakselusskadete fisk som svømte
rundt i osen, og det ble også fanget en del slike langt oppe i elven. Noen av disse var usedvanlig tynne.
I tillegg ble det fanget en del sjøauresmolt som var nesten fullstendig dekket med lakseluslarver. Dette
tyder på at både stor fisk og smolt var tvunget til en tidlig retur på grunn av lusene, uten å ha fått anledning
til å ta til seg tilstrekkelig næring i sjøen. Det har også de siste år vært funnet fisk med store
lakselusskader i Æneselva. På bakgrunn av dette kan en anta at lakselusangrep ihvertfall i enkelte år har
ført til betydelig produksjonstap for sjøaurebestanden i Æneselva.

Gytefisktelling langs de rolige partier av elven i Ænesdalen høsten 1993 viste at det sto minst 60 sjøaurer
i området ovenfor sætrene. Dette tyder på at det på tross av dårlige fangster det året likevel var
tilstrekkelig med gytefisk i elven.

Observasjoner i 1994 tyder på en svak fremgang i gytebestanden av sjøaure, men at den fremdeles er
langt under normalt nivå. Det er fanget svært lite sjøaure i Æneselva i 1994, men dette skyldes i hovedsak
at det kun var åpnet for en måneds fiske etter denne arten denne sesongen. Det var tillatt å fiske sjøaure
fra 15. august til 15.september, men den beste sesongen for dette fisket er fra midten av juli til midten av
august.

Det synes imidlertid som om rekrutteringen av aure fremdeles er god i elven. Det har vært observert store
mengder yngel på de viktigste gyteplassene i området like ovenfor sætrene hvert år, og elektrofisket
sommeren 1994 tyder på høy tetthet av aure i hele den anadrome sonen.

Bjørn Barlaup ved Universitetet i Bergen elektrofisket to 100 m2 store områder i Æneselva 5. mai 1994,
og fant god yngeltetthet begge steder (figur 3). I hovedelven ved sætrene i Ænesdalen ble det etter tre
gangers overfisking beregnet en tetthet av aure på 25 pr. 100 m2 (95% konfidensintervall = 1,14,
fangbarhet = 0,79). I Vaskerelven, som bare er et sideløp av hovedelven like ovenfor sætrene, ble
tettheten etter to overfiskinger beregnet til 30 pr. 100 m2 (95% konfidensintervall = 2,86, fangbarhet =
0,82). 

Under Rådgivende Biologers elektrofiske i juli 1994 ble det målt en tetthet på 26 pr. 100 m2 (95%
konfidensintervall = 7,85, fangbarhet = 0,66) i Langhølen ved snekkerverkstedet, omlag 500 meter ovenfor
utløpet til sjøen (figur 4). Også ved et område ca. 500 meter nedenfor Hestabotn (figur 5) og i en
tilløpsbekk fra Eikelia (figur 6) ble det observert høy tetthet av aure under elektrofiske. Deldabekken ble
befart senere på sommeren, og da ble det observert mye småfisk. 
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Figur 3. Lengdefordeling av
aurene som ble fanget ved
elektrofiske i Vaskerelven og i
hovedelven ved sætrene 5.mai
1994. Fisket ble utført i regi av
Bjørn Barlaup ved Universitetet i
Bergen. Det ble fisket på et 100 m2

stort område på hver av de to
stedene.

Ved elektrofisket i juli ble det imidlertid funnet svært lite av de minste størrelsesgruppene av fisk (figur 4,
5 og 6). Det kan enten skyldes at det har vært rekrutteringssvikt i deler av elven, eller at de minste
årsklassene ble underrepresentert i fangsten i de strie delene av elven. Det ble imidlerftid observert
mellom fem og ti individer på rundt 5 cm lengde som ikke lot seg fange, og senere på sommeren ble det
observert høye tettheter av årsyngel på gyteområdene ved sætrene.

Figur 4. Lengdefordeling av
aurene som ble fanget ved
elektrofiske i Langhølen, ca. 500
meter ovenfor utløpet til sjøen,
14.juli 1994. Det ble overfisket to
ganger på et 90 m2 stort område.

Veksten på fisken i Æneselva synes å være relativt lav, og dette må tilskrives de lave
sommertemperaturene i elven. Yngelen som observeres i august er ikke mer enn 2 - 3 cm lange, og ved
elektrofisket i mai var den ett år gamle fisken kun rundt 4 cm (figur 3). Aldersbestemmelse ble utført av
Bjørn Barlaup ved Zoologisk institutt, Universitetet i Bergen.
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Figur 5. Lengdefordeling av
aurene som ble fanget like
nedenfor Hestabotn 21.juli 1994.

Figur 6. Lengdefordeling av
aurene som ble fanget i bekken fra
Eikelia 21.juli 1994.

UTNYTTELSE AV FISKET

Æneselva er blant de mest benyttede fiskeelvene i Hordaland. Ænes grunneierlag selger fiskekort som
gjelder for hele elven under ett. Det koster kr. 50 pr. døgn og 200 pr. uke. Det er ikke
anntallsbegrensninger på salg av kort. I 1991 og 1992 ble det solgt for 32.500 kr. pr. år, tilsvarende omlag
700 persondøgn. I tillegg er fiskemulighetene benyttet hyppig av de mange grunneiere, slik at en kan anta
at det fiskes et sted mellom 800 og 900 persondøgn pr. år. Ænes kamping drives i hovedsak som en
sportsfiskerkamping, og det er også en del annen utleievirksomhet i området som er avhengig av
sportsfiskere. 
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VANNKVALITET
Æneselva er stort sett klar og kald, med sommertemperaturer mellom 7 og 11oC. Elven får farge fra
myrområder kun i perioder med sterk nedbør, og er ikke farget av breslam. Surhetsnivået varierer mye,
-vanligvis mellom pH 5,1 og 6,1 (figur 7). Årsakene til den store variasjonen i vannkvalitet ligger
sannsynligvis i at det er harde, lite eruptive bergarter og en del myr i nedbørfeltet, men store mengder
løsmasser gir tilstrekkelig bufferkapasitet til elvevannet i lavvannføringsperioder. I perioder med lav
vannføring ligger pH vanligvis over 5,5, men ved stor snøsmelting eller mye nedbør synker pH til rundt 5,1
- 5,2. Ved de to tidspunktene det har vært målt lavest pH-verdier våren 1994, 7. og 30.mars, var det høy
vannføring etter nedbør og vind fra sørvest. Ved den laveste pH-målingen senere på våren, 25.april, var
det høy vannføring under stor snøsmelting. Det har ved settefiskanlegget som benyttet elvevannet vært
målt under pH 5,0 flere ganger, og det var etter all sannsynlighet også surere under den omtalte
sjøsaltepisoden i 1993. Da døde også alle lakseungene som var i settefiskanlegget.

FIGUR 7. pH-verdier i Æneselva
fra oktober 1993 til juli 1994,
målt i vannprøver fra den
nederste delen av elven. Analysen
fra siste halvdel av juli er utført
av Rådgivende Biologer, og alle
de andre er utført av
Næringsmiddeltilsynet i
Kvinnherad.

Det har ikke vært observert store variasjoner i surhet innen hovedstrømmen av Ænesvassdraget (tabell
1). Den største forskjellen som ble funnet var i desember 1993, da det var 0,26 pH-enheter surere nederst
i vassdraget enn ved Hestabotn (tabell 1). Dette kan skyldes sure tilførsler fra myrområdene i Ænesdalen.
Tverrelva og tilløpsbekken fra Eikelia hadde betydelig høyere pH-verdier enn hovedelven ved
undersøkelsen i juli 1994, men ved målinger i henholdsvis januar 1994 og oktober 1993 i de to bekkene
hadde de omtrent like lave verdier som i resten av vassdraget (tabell 1). Bekken fra Eikelia kommer fra
et oppkomme, noe som vanligvis fører til vann med bedre bufferevne.  

Det foreligger lite vannanalyser fra tidligere i Æneselva som kan gi en pekepinn på om vannkvaliteten er
inne i en negativ utvikling. Sporadiske pH-analyser gir lite grunnlag for slike vurderinger i elver der pH
varierer mye i løpet av kort tid. Bunndyrundersøkelser fra 1989 i forbindelse med Verna plan-arbeidet, i
regi av Laboratorium for ferskvannsøkologi og innlandsfiske ved Universitetet i Bergen, tydet på at pH
hadde vært lav, men ikke lavere enn 5,0 i løpet av det siste halvåret i Æneselva, og ikke lavere enn 5,5
i Vatnastølsvatnet. Disse forholdene kan svinge en del fra år til år ut fra værforhold. Imidlertid tyder mye
på at de vassdragene i Hordaland som har så lav bufferkapasitet at pH svinger mye, og ofte er langt nede
på 5-tallet, er inne i en negativ utvikling og er svært sårbar for økninger i tilførsler av forsurende stoffer via
nedbør eller ved tørravsetninger (Johnsen og Kambestad 1994).
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TABELL 1. Geografisk variasjon i pH i Ænesvassdraget. Hestabotn er øvre grense for anadrom fisk. Vaskerelva er et sideløp
omtrent halveis fra Hestabotn og til sjøen (figur 1), og Brohølen er helt nederst i elven. Målingene fra 21.juli er utført av
Rådgivende Biologer, den fra 15.juli ved Fylkeslaboratoriet i Hordaland og de resterende av Næringsmiddeltilsynet for
Kvinnherad.

STED 20.OKT. 1993 5.DES. 1993 20.JAN. 1994 15.JULI 1994 21.JULI 1994
Ved Hestabotn 5,32 5,35
Vaskerelva 5,15 5,36
Ved sætrene 5,18
Bruhølen 5,41 5,09 5,34 5,39

TILLØPSBEKKER
Bekk fra Eikelia 5,37 5,86
Tverrelva 5,26 5,76

Ioneinnholdet synes å være svært lavt til vanlig i Æneselva, men i januar 1994 var det en betydelig økning
i ledningsevnen. Denne sank sakte frem mot sommeren tilbake til det som antas som naturlig nivå (figur
8). Ut fra målingene sommeren 1994 kan en anta at det vanligvis er under 2,0 mS/s i denne elven. Den
markante økningen i januar kan ha sammenheng med uvær som har bragt inn sjøsalt til nedbørsfeltet.
Dette underbygges av det høye innholdet av klorid i elvevannet i mars (tabell 2). Klorid finnes det svært
lite av naturlig i våre vassdrag, og stammer vanligvis fra sjøsalt. En orkan rammet Vestlandet kort tid før
den høyeste ledningsevnemålingen ble utført. I juli 1994 var klorid-konsentrasjonen betydelig redusert
(tabell 2), i takt med ledningsevnen.

FIGUR 8. Ledningsevne i
Æneselva fra desember 1993 til
juli 1994, målt i vannprøver fra
den nederste delen av elven.
Analysen fra siste halvdel av juli
er utført av Rådgivende Biologer,
og alle de andre er utført av
Næringsmiddeltilsynet i
Kvinnherad.

En sterk økning av ledningsevnen ble observert også i en rekke vassdrag i Sauda etter det uvanlig lange
og sterke uværet på ettervinteren 1993 (Kambestad mfl. 1993), og det skyldtes etter alt å dømme de store
mengdene sjøsalt som ble brakt med uværet innover land. Sjøsalt kan gi betydelige surstøt i allerede
forsurete vassdrag (Hindar mfl. 1993), og det var sannsynligvis dette som forårsaket den omfattende
fiskedøden i Æneselva på ettervinteren 1993. Det ble ikke observert fiskedød i Æneselva vinteren 1994.
Periodene med uvær var da betydelig sjeldnere og mer kortvarige enn vinteren før.
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Den syrenøytraliserende kapasitet (ANC) av vannet i Æneselva er kun målt en gang, og var da 11,5. Dette
er beregnet ut fra kjemiske måleverdier fra analyser av en vannprøve fra nederst i Æneselva 7.mars 1994
(tabell 2). ANC tar hensyn til et bredere spekter av surhetsaspektet i vann, og har derfor vist seg å ha
bedre sammenheng med overlevelse av fisk. Ved en landsomfattende undersøkelse fant en at 25% av
lakse- og aurebestandene var redusert dersom ANC var lavere enn 10, og ved ANC så lav som 5 var
halvparten av laksebestandene reduserte og 25% utdødd. Kun i de vassdrag der ANC var høyere enn 20
ble det ikke funnet noen forsuringsskader på laksefisk (Lien mfl. 1991).

Den aktuelle ANC-verdi målt i Æneselva 7.mars 1994 er ikke avskrekkende lav med tanke på aure, men
er betenkelig lav med hensyn på laks. Aluminiumsinnholdet var heller ikke så høyt ved det aktuelle
tidspunkt at det tyder på akutt giftighetsfare for fisken (tabell 2). Begge parametre ligger imidlertid nær opp
til faregrensen, og det er svært sannsynlig at forholdene kan være vesentlig verre i perioder, -særlig under
betydelig sjøsaltpåvirkning. Det meget høye kloridinnholdet i vannprøven fra 7.mars (tabell 2) tyder på at
det har vært betydelig sjøsalttilførsel til nedbørsfeltet til Æneselva også i vinteren 1993/94, noe utviklingen
i ledningsevne også viser (figur 8). Også den lave alkaliteten og det lave kalsiuminnholdet (tabell 2) tyder
på at det kan være store svingninger i vannkvaliteten i Æneselva i takt med omfanget av sure tilførsler.

TABELL 2. Måleverdier i vannprøver samlet inn ved to anledninger i 1994 i Æneselva. Prøven fra 7.mars er samlet inn fra
nederste del av elven som et ledd i denne undersøkelsen. Prøven fra 15.juli er samlet inn ve sætrene av fylkesmannen i Hordaland,
miljøvernavdelingen. Begge prøver er analysert ved fylkeslaboratoriet i Hordaland. 

PARAMETER ENHET 7.MARS 1994 15.JULI 1994
Alkalitet, norsk standard mmol/l < 0,02 0,02
Sulfat (SO4) mg/l 1,5
Klorid (Cl) mg/l 8,6 2,0
Nitrat (NO3) :g/l < 10
Natrium (Na) mg/l 4,53
Illabilt aluminium :g/l 32
Reaktivt aluminium :g/l 59
Labilt aluminium :g/l 27
Totalt aluminium :g/l 80
Kalsium (Ca) mg/l 0,89 0,30
Magnesium (Mg) mg/l 0,51
Kalium (K) mg/l 0,14
Konduktivitet, 25oC mS/m 1,43
Farge, ufiltrert mg/l 5
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TILTAK

Det er liten tvil om at det på grunn av forsuring er nødvendig med snarlige tiltak dersom en vil opprettholde
en stamme av laks i Æneselva. Det vil fortsatt bli oppgang av laks i vassdraget, men dette vil være rømt
oppdrettsfisk og feilvandrere fra andre elver. Det synes imidlertid ikke å være umiddelbar fare for
aurebestanden, selv om en må vente redusert produktivitet og sportsfiskefangster, ihvertfall i perioder.
Også for å sikre jevnt høy produksjon av aure er det nødvendig med tiltak.

KALKING

Æneselva er etter alt å dømme så sur at laksebestanden er på vei mot utryddelse og bestanden av
gytefisk av aure er betydelig redusert. Det er lite som tyder på rekrutteringssvikt for aure, men en kan
risikere at sjøaurefisket vedvarende eller hyppig blir dårlig dersom det ofte inntreffer kraftige surstøt.
Kalking er så godt som det eneste middelet mot en slik utvikling.

Det er ingen store, lavtliggende innsjøer i Ænesvassdraget med lang nok oppholdstid til at de er egnet
som kalkreservoar. Den eneste mulighet for fullgod avsyring av elvevannet er ved å etablere en
kalkdoserer. Dersom denne skal ha særlig virkning for fiskebestandene i elven, må den plasseres godt
ovenfor de viktigste gyte- og oppvekstområdene for fisken. Dette området strekker seg fra sætrene og
oppover omlag en kilometer. Dessuten må en kalkdoserer uansett plasseres oppstrøms disse partiene
av elven, fordi den der meandrerer og stadig skifter løp. Helst bør en kalke hele den delen av elven som
er tilgjengelig for anadrom fisk,- til Hestabotn.

For å kunne etablere kalkdoseringsanlegg og forsyne dette med kalk er det nødvendig med vei til å frakte
kalken på. Helikopterfrakt blir for kostbart for slike store kalkmengder. Det er problematisk å bygge vei,
fordi det vil komme i konflikt med verneinteresser. Ænesdalen er forslått vernet som landskapsvernområde
i randsonen til den planlagte Folgefonna nasjonalpark, og er derfor båndlagt mot irreversible inngrep i
området utover vanlig skogs- og jordbruksdrift. Etablering av kalkdoserer med strømtilførsel og forlengelse
av skogsveien er i denne sammenhengen problematisk.

Det er fra Fylkesmannens side henstilt til kommunene om å unngå inngrep i de områdene som er foreslått
vernet, inntil verneplanarbeidet er gjennomført. Dette vil tidligst starte opp i 1997, og vare i flere år
(Seksjonsleder Anniken Friis, Fylkesmannen i Hordaland, Miljøvernavdelingen, pers. med.). 

Men selv om det likevel gis tillatelse til å kalke Æneselva, vil fremlegging av strøm bli meget kostbart. Det
er av avgjørende betydning at det er sikker strømtilførsel til en kalkdoserer,- særlig i slike elver hvor
oppholdstiden for vannet før det passerer leveområdene for fisk er meget liten. Imidlertid lanseres det nå
vanndrevne kalkdoserere som ikke behøver strøm, og som det hevdes fra leverandøren skal ha den
nødvendige driftssikkerhet. En slik doserer med silo for 40 tonn kalk, vil koste rundt 300.000 kr (Miljøkalk
as.). Slike doserere er imidlertid avhengig av hyppig tilsyn. Det er dessuten mulig at forvaltningen vil
avvente erfaringer med slike mekanisk drevne doserere før det blir gitt tilskudd til slike prosjekter.

Til fullkalking av Æneselva vil det medgå ca. 360 tonn kalk årlig, til en pris av ca. 250.000 kr. Dette baserer
seg på kalkingshåndboken til Direktoratet for Naturforvaltning (DN 1990), og beregninger av
gjennomsnittlig vannmengde på 150 millioner m3 pr. år og en antatt gjennomsnittlig pH på 5,5. I tillegg
kommer drifts-, investerings- og tilretteleggingskostnader for kalkdoserer. Disse kostnadene er såpass
lave at et slikt kalkingsprosjekt faller inn under det ordinære kalkbudsjettet som Fylkesmannen har, og vil
derfor bli vurdert og eventuelt finansiert derfra. Prosjekter som koster over 400.00 i året regnes som stor-
prosjekter, og blir gjenstand for en nasjonal prioritering, gjennomført av Direktoratet for Naturforvaltning.

En bør vanligvis ha kjørbar helårsvei helt frem til dosereren for tankbil, dvs. at veien må tåle et akseltrykk
på minst 8 tonn. Et alternativ er å frakte kalken med traktor i storsekker. Dette er mer tungvint. Kalk som
leveres sekkevis er 100 - 200 kr. dyrere pr. tonn. En må uansett ha kontinuerlig åpen vei frem til dosereren
for ihvertfall traktor hele året.
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Alternativ til fullkalking er å kalke viktige sidebekker. Æneselva har imidlertid ikke sidebekker med stor
betydning for sjøaure og laks. Den største er Tverrelva, som kommer fra Gyrgrastolen og renner inn langt
nede i Æneselva (figur 1). Den er imidlertid for bratt til at det kan gå fisk opp.

Det er enkelte tilløpsbekker med en viss betydning som gyte- og oppvekstområder i området like ovenfor
sætrene i Ænesdalen. Dette gjelder særlig Deldabekken og bekken fra Eikelia. Deldabekken har det
største oppvekstpotensialet, men mottar store mengder vann fra hovedelven langs det viktigste området
under flomperioder. Den renner dessuten inn fra vest, og er derfor vanskeligere tilgjengelig for tilførsler
av kalk. Bekken fra Eikelia kommer fra et oppkomme. Imidlertid er begge disse to bekkene er så små at
det kun er småfisk som oppholder seg der, og det er tilsynelatende god overlevelse av dem. Det synes
derfor ikke hensiktsmessig å starte opp omfattende kalking av dem foreløpig.

I nærheten av gyteområdene i Ænesdalen er det mange sideløp som har stor betydning som
oppvekstområder, men elven er i stadig forandring i disse områdene, slik at det er problematisk å etablere
kalkdoseringsanlegg. Vaskerelven er et viktig oppvekstområde, men så godt som alt vannet i den stammer
fra hovedelven, og vanntilførselen kan komme til å endre seg betydelig over få år.

For å sikre overlevelsen til rogn og den nyklekkete yngelen, kan en blande inn skjellsand i gytegrusen.
Dette kan være effektivt der surhet skaper problemer for rekrutteringen. Slike problemer er imidlertid
foreløpig ikke påvist i Æneselva. Skjellsand løses sakte, og har derfor ikke noen virkning på vannkvaliteten
i elvevannet utover det som renner gjennom grusen. Det synes derfor ikke å være grunnlag for noen
storstilt utlegging av skjellsand i Æneselva.

Det har imidlertid vært observert i enkelte andre elver at også stor fisk oppsøker slike områder under
surstøtsepisoder. Det kan derfor være aktuelt å forsøke med utlegging av skjellsand i en av sidebekkene
eller et av de små sideløpene. Mest aktuell er Deldabekken, Vaskerelven eller en av de andre små
sideløpene i nærheten av sætrene. Et eventuelt slikt tiltak bør følges opp med observasjoner av om det
ansamles stor fisk nedstrøms skjellsandområdene i vinterhalvåret, eller om det fører til endret tetthet av
ungfisk.

KULTIVERING

Kultivering av fiskebestandene i Æneselva kan være et middel for å kompensere for surhetsskader eller
for å øke produksjonen av smolt. Foreløpig synes imidlertid elvens potensiale for oppvekst av aure å være
så godt som oppfylt, ihvertfall i den sonen hvor det kan vandre fisk opp fra sjøen. Det har derfor under de
nåværende forhold ikke noe for seg å sette ut ørretyngel i dette området. En kan eventuelt sette ut yngel
av sjøaure ovenfor Hestabotn, for å benytte også den delen av elven til smoltproduksjon. Et alternativ til
yngelutsetting er utleggelse av rogn (Raddum og Fjellheim 1992).

Utsetting av smolt av sjøaure anbefales derimot ikke. Dette er en arbeids- og kostnadskrevende
kultiveringsmetode med usikkert resultat. En uheldig bieffekt er at det i slike oppdrettsituasjoner foregår
en unaturlig utvelgelse av fisk, og dette kan føre til at noe av den tilpasning til forholdene i Æneselva som
aurebestanden har gjennomgått gjennom lang tid, blir svekket.

Et alternativ til utsetting av fisk er å åpne en større del av elven for oppvandrende gytefisk. Det er
antagelig mulig å fjerne vandringshinderet ved Hestabotn med enkle midler, -enten ved å sprenge bort
noe av terskelen i denne lille fossen eller ved å bygge en enkel fisketrapp. Dette vil etter sigende åpne
flere kilometer med elvestrekning for produksjon av smolt.

Når det gjelder laks, er situasjonen en noe annen. Elektrofisket viser at det er svært liten eller ingen
reproduksjon av laks i vassdraget nå, og vannkvaliteten tyder på at en heller ikke kan vente særlig bedring
i dette de nærmeste år. For å kunne ha oppvandring av laks i elven utover rømt oppdrettsfisk og
feilvandret laks fra nabovassdrag, må en altså høyst sannsynlig sette ut fisk.
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Det vil imidlertid bli svært vanskelig å fange stamfisk av stedegen laksestamme. Dersom det tre år på rad
ikke påvises lakseunger ved elektrofiske i elven, bør en kunne erklære denne bestanden for utdødd og
søke om å få benytte utsettingsmateriale fra en av naboelvene. Det er sannsynligvis enklest å benytte
Jondal-stamme, ettersom Statkraft har tillatelse til å benytte den ved utsettinger i Bondhuselva, som er
nærmeste laksevassdrag. Det er antagelig mulig å kjøpe smolt årlig fra Statkraft sitt settefiskanlegg i Sima.

Utsetting av lakseyngel er under den rådende vannkvalitet i Æneselva et svært usikkert prosjekt. Dersom
en forsøker dette bør en følge det opp med årlig elektrofiske for å undersøke om de overlever.

BIOTOPFORBEDRENDE TILTAK

I mange elver har en hatt suksess med å tilrettelegge elveløpet og elvebunnen slik at det blir optimale
forhold for gyting og oppvekst av småfisk. De vanligste tiltak har vært bygging av terskler, opprenskning
av tilgrodde elvefar eller utlegging av egnet gytegrus. Slike tiltak vurderes imidlertid som lite aktuelt i
Æneselva. Det er få steder hvor en kan øke det vanndekkete arealet særlig, utenom i området rundt
sætrene. Dette er imidlertid det viktigste gyteområdet, og slike steder er sårbare for fysiske inngrep. Det
synes også å være rikelig med gyteområder i elven. Dessuten har Æneselva en spesiell verdi som den
er, ettersom den er en av ytterst få større elver i fylket som er så godt som uberørt av fysiske inngrep.

Tilgroing er kun fremtredende i Deldabekken og i bekken fra Eikelia, men det er hovedsakelig trådformete
alger som eventuelt utgjør et problem i disse bekkene, og de er det vanskelig å gjøre noe med.

REDUSERT BESKATNING

Regulering av elvefisket bør ha som formål å sørge for at det blir tilstrekkelig med gytefisk igjen i elven
om høsten til at potensialet for oppvekst av småfisk blir oppfylt. Under de rådende forhold synes det å
være uvesentlig hvor mange gytelaks som er i elven, ettersom det ikke er vannkvalitet til at avkommet
overlever. Mengde gytefisk av sjøaure vil imidlertid være avgjørende for hvor mye smolt elven produserer.
Det er ikke et svært stort antall gytefisk som skal til for å fylle opp elven med yngel det påfølgende år.
Antall gytefisk utover dette vil ikke føre til økt produksjon. 

Det store antallet gytefisk som har vært observert i Æneselva de senere år, frem til og med 1992, antas
å være mer enn rikelig for å dekke elvens potensiale, og dette tyder på at elvefisket i normalår ikke har
utgjort for stor beskatning. Antagelig var det heller ikke i 1993, etter at det hadde vært betydelig fiskedød
vinteren før og full fiskesesong i tre og en halv måned, for lite gytefisk i elven. Det ble observert mer enn
60 gytefisk av sjøaure i området ovenfor sætrene, og en må regne med at det sto en del gytefisk lengre
nede i elven også. Høsten 1994 synes det som om gytebestanden er noe høyere enn året før, men langt
under et normalår. Det er imidlertid sannsynlig at dette er rikelig til å fylle opp elvens potensiale for
oppvekst av småfisk.

Det burde ikke være nødvendig med begrensninger i elvefisket i år med normal tilbakevandring av
gytefisk, men så lenge gytebestanden fremdeles er lav etter dødelighetsepisoden vinteren 1993, kan det
muligens være nødvendig med spesielle restriksjoner. En bør sørge for å holde oppsikt med utviklingen
i bestanden, slik at en kan tilpasse beskatningen etter mengden gytefisk. Gytefisktellinger vil gi grunnlag
for å vurdere restriksjoner for den påfølgende fiskesesong. Det er ingenting i veien for at
fiskerettsinnehaver legger ytterligere begrensninger i elvefisket utover det som bestemmes av
fylkesmannen. En kan også vurdere begrensninger i fisket i løpet av en sesong, dersom en observerer
at det kommer lite gytefisk til elven i en sesong.

Under de rådende forhold synes det lite hensiktsmessig å ta spesielt hensyn til laksestammen, ettersom
det neppe vil bli suksessfull gyting av dem likevel. Restriksjonene bør legges opp etter sjøaure. Fisketiden
har i Æneselva vanligvis vært fra 1.juni til 14.september. Mestedelen av sjøauren i Æneselva vandrer opp
i løpet av juli måned, og en ikke ubetydelig del før 15.juli. Ved å utsette starten av elvefisket i perioder med
lite gytefisk til eksempelvis denne dato, vil en sørge for at flere slipper opp på gyteplassene. Noen av disse
vil selvsagt bli fisket opp senere, men en regner vanligvis med at fisken er mest bitevillig rett etter at den
er gått opp i elven. Dersom det i løpet av sesongen viser seg nødvendig, kan en også stenge den øvre
delen av elven for fiske i september, for å bevare resten av de gyteferdige sjøaurene. På denne tiden er
også matkvaliteten av auren i Æneselva betydelig redusert.
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En bør imidlertid kunne holde den nederste del av elven åpen for fiske etter laks lenger, ettersom den
altoverveiende del av de fiskene som vandrer opp i elven på den tiden er oppdrettslaks. Dette kan være
en effektiv måte å redusere smittefare på, og samtidig fungere som en kompensasjon for tapt sportsfiske
tidlig i sesongen. 

Andre metoder for å begrense fisket er f.eks. å sette et tak på hvor mange fisk en fisker kan ta med seg
i løpet av et døgn. Dette er imidlertid vanskelig å håndheve, og vil sannsynligvis ikke få særlig stor
betydning. En kan også begrense antall fiskekort som selges, men dette fører vanligvis til begrensninger
i tilgangen til fiske for allmenheten, og vil kunne slå negativt ut ved tildeling av offentlige midler ved
eventuelle fremtidige søknader om støtte til tiltak i elven. Det vil dessuten få negativ virkning for
hytteutleie- og kampingturismen i området.

Restriksjoner i redskapsbruk er ofte benyttet som middel for å redusere fisketrykket, men vanligvis kun
med tanke på laks. Det er derfor lite aktuelt å innføre slike tiltak i Æneselva. Et unntak kan muligens være
å hindre slukfiske i osen i tiden før 15.juli, for å unngå at sjøaure som på den tiden står i tette stimer der,
blir røkket eller skadet. Oppdrettslaksen, som ofte fiskes med sluk i osen, kommer vanligvis ikke før etter
15.juli. En egnet begrensning er at det i nevnte tidsrom kun kan fiskes med sluk og spinnere med vekt på
maksimum 10 gram.

OVERVÅKING OG OPPFØLGING

Uansett hvilken kultiveringsmetode en velger, bør tiltaket følges opp med kontroll av tilslag, slik at en kan
høste erfaringer og om nødvendig justere prosedyrene. Utsetting av smolt kan best følges opp ved
merking. Det enkleste er å klippe fettfinnen av smolten, men dette er kun egnet dersom det ikke benyttes
lignende merking i andre vassdrag i nærheten.

Overvåking av rekrutteringen i elven bør gjennomføres uansett. Dette gjøres best ved elektrofiske, og bør
skje minst hvert annet år i Æneselva. På denne måten kan en få indikasjoner på rekrutteringssvikt på et
tidlig stadium. Dette er avgjørende opplysninger for å kunne vurdere om kultiveringstiltak er nødvendig.

I tillegg bør det gjennomføres gytefisktellinger hver høst eller vinter. Dette vil gi grunnlag for å vurdere
utviklingen i bestanden og om det er nødvendig å gjennomføre ytterligere begrensninger i sportsfisket for
å sikre at det er tilstrekkelig med gytefisk igjen i elven. Slike gytefisktellinger bør utføres av lokalkjente folk,
og helst av de samme personene hvert år. Det er derfor naturlig at enten grunneiere eller en
sportsfiskerforening tar på seg dette. Tellingen bør foretas minst to ganger hver høst/vinter, og
observasjonene av fisk merkes av på kart. En bør også registrere død fisk, og forsøke å artsbestemme
dem dersom det observeres omfattende dødelighet på stor fisk.

Plikten til innmelding av fangst bør innskjerpes, slik at en får et mer korrekt bilde av det kvantum som tas
opp hvert år. Om nødvendig bør en true med at de sportsfiskerne som ikke leverer fangstmelding nektes
fiske senere. Forvaltningen er i ferd med å innskjerpe plikten fiskerettshaverne har til å avgi nøyaktige
fangstrapporter. 

Det anbefales også å opprettholde en overvåking av vannkvaliteten. Det vil derfor være gunstig å få
forlenget avtalen med næringsmiddelkontrollen i Kvinnherad om prøvetaking i forbindelse med deres
vannkvalitetsovervåking av drikkevannskilden ved Æneselva. Aktuelle analyseparametre er i første rekke
pH og ledningsevne.
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